
Marek: Dobrý den, byli jsme navštívit moji babičku, paní 
Alenu Gavendovou, v Opavě, kde nám vyprávěla svůj 
životní příběh. (7s)

0:12-0:27 Narodila jsem se v Beskydech v obci Krásná, 
je to naproti hotelu Visaláje, jestli někteří třeba ví, kde 
ten hotel je. No a tam jsem byla jen do tří let.(15s)

Eva: Odtamtud si babička pamatuje jen to, jak stála 
v postýlce a kolem ní jezdili lyžaři. Poté se babička 
přestěhovala do malé obce Košetice na Opavsku.(8s)

Šimi: Markova babička má dva bratry. Prožila moc 
krásné dětství a všichni se měli moc rádi. (5s)

Marek: Zeptali jsme se babičky, jak se tehdy oblékali.
(2s)

5:23-6:05 Víš co, my jsme tam byli.. to byla doba, kdy si 
každý uměl všechno udělat. Maminka třeba měla 
kolovrat a předla vlnu.  A ten kdo měl ovečky tak 
maminka naše jim to napředla a my jsme doma pletli 
no my jsme doma pletli. Ponožky jsme pletli, rukavice 
jsme pletli, svetry jsme pletli a potom jsme se tak 
zdokonalili, že jsme to už uměli barvit ty vlny. Dělali 
jsme i norské vzory. (42s)

Eva: Zajímalo nás, jak rodiče od Markovy babičky 
pracovali. (3s)

6:10-6:36 No my jsme byli sedláci a dědeček byl, my 
jsme se nastěhovali na statek a měli jsme 13ha pole a 
to nás jako živilo to pole. Tam jsme měli, sadili jsme 
brambory, seli jsme pšenici, chovali jsme dobytek. Jak, 
má strejda Láďa garáž tak tam jsme měli kravičky. (26s)



Šimi: Paní Gavendová už od svých desíti let pracovala 
na statku, taky pásla krávy. (5s)

9:10-9:20 Pamatuju si že jsem v jednom roce byla ještě 
pást krávy na Mikuláše, to v životě nezapomenu, 
protože jsem přišla domů a Mikuláš už čekal (10s)???

Marek: Se svým manželem, dědou Oldřichem, se znala 
babička už od dětství. V 17 letech se více sblížili na 
zástěrkové zábavě ve Svobodných Heřmanicích. (9s)

Eva: 7. května spolu začali chodit, 17. září stejného roku 
se vzali a dnes jsou spolu již 57 let. (6s)

Šimon: Paní Gavendové jsme se také zeptali, jak to 
vypadalo za ruské okupace v roce 68.(5s)

24:48-25:15 (druhá nahrávka) No nebylo to příjemné. 
Můj manžel dělal dlouho přesčas a přišel v jednu hodinu 
v noci, vzbudil mě a říká: Panebože, plné město je 
tanků. Já říkám: „Neblbni!“. „No pojď se podívat“. Tak 
jsme vstali a šli jsme se podívat. My jsme se zhrozili, my 
jsme se jich ptali: „Co tu chcete?“ a oni ani nevěděli, že 
jsou v Česku. (27s) 

Šimon: S paní Gavendovou jsme v Opavě strávili velmi 
hezké odpoledne a vyslechli ještě spoustu zajímavých 
historek z jejího života. (6s)

Marek: Babička nám ochotně odpovídala na všechny 
naše otázky a celé povídání nám zpříjemnila výbornou 
borůvkovou buchtou. (6s)

Eva: Všichni jí přejeme, ať jí zůstane i nadále tolik 
optimizmu a radosti ze života. (4s)
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